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نماینده ادوار مجلس گفت: ما از جمله مجالسی در دنیا هستیم که 
تولید قانون در آن زیاد است. یعنی هیچ جای دنیا این میزان قانون 
تولید نمی کنند. مهرداد بائوج لاهوتــی، نماینده ادوار مجلس در 
پاسخ به این سوال که برخی در اظهارنظرهای مختلف، از تشکیل 
دو مجلــس جداگانه قانون گذاری و مجلــس نمایندگان صحبت 
می کنند. ساز و کار مطرح شدن چنین ایده ای وجود دارد، گفت:  
در گذشــته، این اتفاق در کشــورهای دیگر هم رخ داده است. اما 
هر کشوری باید متناسب با شــرایط خودش تصمیم بگیرد. نظر 
شخصی من این است که اگر ما بخواهیم یک ساماندهی در مجلس 
موجود داشــته باشیم، باید تصمیمات بهتری اتخاذ کنیم تا دیگر 
تشکیل دو مجلس ضرورت نداشــته باشد. وی افزود:  ما از جمله 
مجالســی در دنیا هستیم که تولید قانون در آن زیاد است. یعنی 
هیچ جای دنیا این میزان قانــون تولید نمی کنند. بنابراین اگر ما 
دقت کنیم، قانون کم ضرورتی نــدارد چون در حال حاضر بیش 
از ۷۰ درصــد قوانینی که ما تولید می کنیم، اصلاح قانون اســت. 
معنایش این است چون بسیاری از قوانینی که ما تصویب می کنیم، 
بی کیفیت هستند بعد از مدتی به دنبال اصلاح آنها خواهیم رفت. 
چرا ما قانون بی کیفیت تولید می کنیم که بعد به دنبال اصلاح آن 
قانون، میلیاردها تومان هزینه کنیم و به دنبال اصلاح قانون باشیم؟ 
نکته دوم اینکه مجلس دو وظیفه دارد، یکی وظیفه قانون گذاری و 

دیگری وظیفه نظارت بر اجرای قانون. معمولا در مجالس ما کمتر 
به نظارت بر اجرای قانون پرداختند.

این فعال سیاســی اصولگرا تصریح کرد: حالا مــا قانون را تولید 
کنیم، اگر اجرا نشود چه فایده ای دارد؟  ما قانون را زیاد و با عجله 
تولید می کنیم. باید قوانین با کیفیتی تولید کنیم که شاهد چنین 
نابســامانی هایی نباشیم. نکته آخر این اســت که مجلس آینده 
می تواند تحت تنوین و اصلاح قوانین باشد. ما خیلی قوانین متعدد 
تولیدشــده داریم که موازی هم هستند که بین آن ها تفاوت هایی 
وجود دارد. بنابراین باید روی تنوین قوانین بیشــتر وقت بگذاریم. 
نگاه آخر اینکه اگر ما دو مجلس ایجاد کنیم، هدف مان این است 
که یک مجلس نگاه به منافع محلی نداشــته باشد. مجلس عوام 
مســائل محلی و مجلس خواص مســائل ملی را بررسی کند. اما 
مســأله اینجاست سطح همین مجلس را بالاتر بیاوریم، معیارها و 
شاخص های ورود را سنگین تر کنیم و آدم های ملی تر وارد مجلس 

کنیم. ما باید به اسناد بالادستی توجه کنیم.
وی تصریح کرد: ما الان ســه ســند داریم و هر ســه سند مسیر 
خودش را می رود. این موارد ســهل انگاری است و تا همین جا هم 
شــدنی است. حالا یک مجلس دیگر را هم برایش ایجاد کنیم آیا 
واقعا می تواند کار خاصی انجام دهد؟ ما الان سه دسته سند داریم: 
ســند بودجه، سند برنامه و سند اسناد بالادســتی و هرکدام راه 

خودشان را می روند. سند بودجه باید کاملا در راستای قانون برنامه 
باشد. تمام هدف های سند برنامه باید برای سند بودجه باشد. یعنی 
همه پول ها باید در راســتای برنامه تنظیم شود. شما تمام قوانین 
برنامه ما را نگاه کنید بین ۲۰ تا ۳۵ درصد اجرا شــده است. پس 
بودجه و قانون برنامه راه خودشان را می روند. الان شما نگاه کنید و 
ببینید کدام یک از اهداف چشم انداز محقق شده است. چون وقتی 
ما برنامه را می نویســیم، برنامه نیست و به نوعی بودجه است. به 

نوعی توزیع منابع پول است. مسیر حرکت نیست. 
لاهوتی افزود: ناترازی در بانک ها، ناترازی در صندوق ها؛ ۱۷ صندوق 
بازنشستگی داریم و هر ۱۷ صندوق ورشکسته هستند. در قانون 
بودجه امســال دولت فقط ۳۵۰ تا ۴۰۰ هزار میلیارد تومان برای 
صندوق ها تنظیــم می کند. تا کی می توانیم به این وضعیت ادامه 
دهیم؟ آیا مجلس دیگری داشته باشیم شق القمر می کند؟ همین 
مجلس شق القمر کند. وی تصریح کرد: اگر به موضوع صندوق ها 
توجه نشود می تواند برای ما چالش ایجاد کند، همین مجلس این 
موضوع را حل کند. در ناترازی های مربوط به موضوع انرژی، اگر ما 
۳۰ میلیارد دلار سرمایه گذاری نکنیم، حتی در وزارت نفت که ما 
۳/۸ دهم میلیون بشکه نفت تولید می کنیم، در آینده همین میزان 
را نمی توانیم صادر کنیم یا حتی مصرف خودمان را تأمین کنیم. ما 
فقط محدوده شهرستان خودمان را می بینیم و روزانه با طرح های 

محلی به دنبال تصویب آن در مجلس هستیم. 
به گفته وی متوســط عمر پروژه های عمرانی ما بالای ۱۵ ســال 
است و این وحشتناک است. من تصورم این است که یک مجلس 
می تواند کشــور را اداره کند، اما به شــرطی که ترکیب مجلس، 

ترکیب همراهی باشند که بیشتر به منافع ملی توجه کنند. 
لاهوتی در مورد راهــکار حل موضوع تعدد قوانین که حتی خود 
نمایندگان هم از آن گلــه می کنند، گفت:  نمایندگان این حق را 
دارند که طرح بدهند. اما به نظرم باید تلاش کنیم تا تعداد لوایح 
از دولت بیشتر باشد. براساس قانون، دولت می تواند لایحه بدهد و 

نمایندگان می توانند طرح ارائه کنند. ما باید به دولت فشار بیاوریم 
که لایحه بدهد. وی خاطر نشــان کرد: پیشنهاد من این است که 
۱۳ کمیسیون تخصصی در مجلس آینده، با دولت بنشیند و بسته 
تهیه کنند. مثلا کمیســیون اقتصــادی دارای چالش های اصلاح 
قانون است و با دولت بنشــیند بندهای قانونی آن را اصلاح کند 
تا به یک فهم مشــترک با دولت دست پیدا کند. به ترتیب مابقی 
حوزه ها به همین شــکل رفتار کنند. دولت و مجلس ۱۳ بســته 
قانون گذاری مشترک بین خود را تهیه و آماده کنند. دولت لوایح 
خودش را بدهد و مجلس بقیه وقت  خود را در بحث نظارت بگذارد.

نماینده ادوار مجلس:

هیچ جای دنیا این میزان قانون تولید نمی کنند

دبیر کل حزب مردم ســالاری میهمان کافه خبر خبرگزاری خبر 
آنلاین بود. بخش دوم گفت وگوی تفصیلی ایشان را به شرح زیر 

تقدیم خوانندگان می شود.
وقتی که از کواکبیان سوال می شود با توجه به سابقه کاندیداتوری 
او در انتخابات ریاست جمهوری، این ثبت نام نکردن در انتخابات 
مجلس به معنای برنامه ریزی بلند مدتش برای اعلام داوطلبی در 
انتخابات ریاست جمهوری ۱۴۰۴ است، این احتمال را رد نکرد.

آقای کواکبیان! در فاصله ۲ ماه مانده تا انتخابات مجلس 
دوازدهم، احتمال ارائه لیست از سوی حزب متبوع شما 
چقدر اســت؟ در انتخابات مجلس پیشین شما لیست 
مشــترکی با حزب کارگزاران داشتید و خودتان هم در 

لیست بودید، این موضوع ممکن است تکرار شود؟
در مجلس یازدهم ما لیســت مشترک نداشتیم، البته دوستانی 
بودند که لیســت مشــترک دادند اما در نهایت با غیبت مردم 
مواجه شدیم، به این معنی که مردم در انتخابات مجلس یازدهم 
حضور پیدا نکردند. چنانچه براســاس آمارهای رسمی فقط ۴۰ 
درصد مــردم در انتخابات مجلس یازدهم شــرکت کردند، لذا 
آماری که از مجموعه آرای مجلس یازدهم منتشــر شد این بود 
کــه مجموعه آرای این مجلس به ۱۱ میلیون نفر نمی رســد و 
تعــداد آراء حتی به ۹ میلیون و خرده ای و کمتر از ۱۰ میلیون 

می رسد.
شخصاً مشــاهده کردم کسی از کلانشهری با ۲ درصد آراء وارد 
مجلس شده بود، به این ترتیب که با ۲۵ تا ۲۷ هزار رأی نماینده 
مجلس شده است. بنابراین در انتخابات مجلس یازدهم مشکل 
ما فقدان مشــارکت حداکثری بود که عامل مهمی بود. فقدان 
مشــارکت در انتخابات مجلس یازدهم تا جایــی بود که اواخر 
عمــر مجلس دهم در صحن گفتم آقایی که الان رئیس مجلس 
هســتی، تو تازه کمتر از منی که نفر ششم مجلس دهم بودم، 

رأی آورده ای.
یکدفعه گفتند از شانزدهم هر کسی اسم ننوشته 

خداحافظ شما، تمام شد!
در مجموع وضعیت مشــارکت در انتخابــات مجلس یازدهم به 
ایــن ترتیب بود که در تهران ۱۸ درصد مردم شــرکت کردند. 
حتی دوستان خودمان در روزنامه مردمسالاری گفتند دکترجان 
دوســتت داریم اما نمی رویــم رأی بدهیم، من هم در پاســخ 
گفتم شما همین جا کار می کنید)خنده( اما در پاسخ گفتند ما 

نمی خواهیم رأی بدهیم.
درباره لایحه عفاف و حجاب چند ماه اســت که 
کــش و قوس و بحث بــر روی آن دارند و حتی 
شورای نگهبان می گوید غلط املایی دارد. اما در 
مورد قانون انتخابات شرایط به این صورت بود که 
قانونی در مجلس تصویب شد، به سرعت توسط 
شورای نگهبان تایید شد، سریعاً ابلاغ شد، ستاد 
وزارت کشور به سرعت آن را تایید کرد، در نهایت 

هم گفتند از شانزدهم هر کســی اسم ننوشته دیگر خداحافظ 
شما! تمام شد!

درباره انتخابــات مجلس دوازدهم نیز بحث مصوبه بســیار بد 
مجلس یازدهم پیرامــون قانون انتخابات مطرح شــد. مصوبه 
مذکور در خانه احزاب همه ما از جمله مســتقلین، اصولگرایان 
و اصلاح طلبان را یک دفعه غافلگیر کرد. در حقیقت اول خرداد 
سال جاری مجلس چنان به صورت ضرب الاجلی قانون انتخابات 
را تصویب کرد که ما در مورد طرح ها و لوایح ســه فوریتی هم 

مشاهده نمی کردیم، به این ترتیب عمل شود.
بــرای نمونه درباره همین لایحه عفــاف و حجاب چند ماه که 
کش و قوس و بحث بر روی آن داشــتند و حتی شورای نگهبان 
می گفت؛ غلط املایی دارد. اما در مورد قانون انتخابات وضعیت 
به این صورت بود که یکدفعه اعلام کردند از شانزدهم مرداد ماه 

ثبت نام آغاز می شود.
 بــه عبارت دیگر درباره قانون انتخابات شــرایط به این صورت 
بود که قانونی در مجلس تصویب شد، به سرعت توسط شورای 
نگهبان تایید شد، سریعاً ابلاغ شد، ستاد وزارت کشور به سرعت 
آن را تایید کرد، در نهایت هم گفتند از شانزدهم هر کسی اسم 
ننوشــته دیگر خداحافظ شما! تمام شد! آن هم چی؟ هفت ماه 

قبل از انتخابات!
دلیل کاندیدا نشدن خود شما هم همین بود؟

لذا حزب مردم سالاری برای اینکه بسنجد چه کسانی از شورای 
مرکزی کاندیدا شــوند، آمادگی نداشت، در این میان یکی هم 
خودم بودم که واقعاً تردید داشتم در انتخابات مجلس دوازدهم 

داوطلب شوم یا خیر.
از لیست ۱۰۰ نفره ما فقط ۲۶ نفر

 تایید صلاحیت شدند
در مجمــوع در اعتراض بــه این اقدام مجلس 
یازدهــم در انتخابات مجلس دوازدهم ثبت نام 
نکــردم. البته با این وجود ما یک لیســت ۳۷ 
نفر از نمایندگان اصلاح طلب مجلس دهم که 
در ارتباط هستیم، آماده کرده بودیم که آقای 
پزشــکیان هم یکی از این افراد بود. همچنین 
حدود ۳۰ نفر از اعضای حزب مردم ســالاری 

در استان های مختلف ثبت نام کردند. در مجموع 
یک لیســت ۱۰۰ نفره آماده کردیم و گفتیم حداقل می توانیم 
۱۰۰ نفر لیست بدهیم اما بعد از اینکه نتیجه احراز صلاحیت ها 
توسط هیئت های اجرایی اعلام شد، از این لیست ۱۰۰ نفره فقط 

۲۶ نفر تایید شدند.
 البته امیدواریم هیات های نظارت و شــورای نگهبان در مراحل 
بعدی بتوانند یک تجدید نظری داشته باشند اما واقعیت امر این 
است که هم قانون انتخابات بزرگ ترین ضربه را به احزاب کشور 

وارد کرد و هم بحث احراز صلاحیت توسط هیئت های اجرایی. 
در قانون جدید انتخابات ۵ نهاد که از آنها استعلام گرفته می شد 
را یک جوری جمع و جور کردند و نکته جالب این که فقط ۱۴ 
روز برای اعلام نتیجه استعلام ها وقت داشتند. در نهایت شرایط 

بسیار نامطلوبی برای بحث انتخابات مطرح است.
می گویند ۲ هزار نفر از کاندیداها اصولگرا نیستند 

پس اصلاح طلبند!
زمان انتخابات مجلس یازدهم گفتم ما در تهران یک تعداد کمی 
کاندیدا داریم و در کل کشور فقط ۶۰ اصلاح طلب تایید شدند، 
یعنی نظر شورای نگهبان این است که ما برویم کاندیدای قرضی 
از اصولگرایان بگیریم و بگوییم ما چون کاندیدا نداریم شما هم 

یک تعدادی به ما قرض دهید تا لیست دهیم؟
فکر می کنم آقای خاتمی اصلًا نمی خواهد هیچ فعالیتی در بحث 
انتخابات داشــته باشد. چند جلســه هم بعضی از دوستان با او 
داشــتند، نقل قول می کنند که ایشان خیلی نمی خواهد فعال 
باشــد و دلایل خودش را دارد. در جبهــه اصلاحات نیز ما ۳۱ 
حزب هستیم و تقریباً می شود گفت حدود ۱۸-۱۷ حزب اصلًا 

به دنبال انتخابات نیستند.
حدود ۴-۳ حزب هستند که اسم شان را صندوق محور می گذارند. 
حدود ۸-۷ حزب که شامل ما هم می شود مقتضی محور هستیم. 
در حال حاضر هم شــرایط به همین ترتیب اســت که کاندیدا 
نداریم. یکی از دوســتان خانه احــزاب گفته بود ۲ هزار نفر هم 
از اصلاح طلبان و اعتدالیون اســم نوشــتند. گفتم می شود این 
لیســت را به ما بدهید که خودمان در اصل قصه هســتیم، آنها 
را بشناسیم. بعد متوجه شدیم منظور آنها از اینکه می گویند ۲ 
هزار نفر از اصلاح طلبان در انتخابات ثبت نام کردند، این اســت 
که از ایــن ۲۰ و چند هزار نفری که ثبت نام کردند، ۲ هزار نفر 
اصول گرا نیستند، یعنی ۲ هزار نفر غیراصول گرا هستند و بقیه 

همه جزو لیست های خودشان هستند.

لذا در پاســخ به آن فردی که گفتــه بود ۲ هزار اصلاح طلب در 
انتخابات ثبت نــام کردند، گفتم اگر منظورتــان از این ۲ هزار 
نفر اصلاح طلب همان غیراصولگرا اســت، تایید می کنم والّا ما 
اصلاح طلبان لیستی نداریم که بخواهیم تایید و پیگیری کنیم. 
در حال حاضر امیدوار هستم شورای نگهبان اقدامی انجام دهد 
و هیئت های نظارت تجدید نظری کنند و مشاهده کنیم فضای 

انتخابات گرم می شود یا خیر.

مشارکت حداقلی در دهان اصولگرایان 
مزه کرده است

امیدواریم شورای نگهبان کاری انجام دهد« جمله ای است 
که این روزها اصلاح طلبان می گویند، یعنی اصلاح طلبانی 
بودند  که یک روز نگران هیئت های نظارت 
در حــال حاضر با توجه بــه رفتاری که از 
می کنند  مشاهده  اجرایی  هیئت های  سمت 
امیدشان به شــورای نگهبان است. با توجه 
به تجربه ای که شما دارید، چنین رویکردی 
را از سوی هیئت های اجرایی پیشتر تجربه 

کرده بودید؟
بنده تعبیری را از دوســتان اصول گرا در خانه احزاب شنیدم که 
جالب بود. قضیه به این ترتیب بود که گفتم مقام معظم رهبری 
هم با شورای نگهبان دیدار داشتند و تاکید کردند که مشارکت 
پرشوری باید باشــد، آن فرد در پاسخ گفت بله ایشان فرمودند 
ولی ما هم باید توجه داشــته باشیم مشــارکت پرشور با نتایج 

مطلوب!
یعنی این فرد اصول گرا صحبت های رهبری را تفسیر می کرد و 
می گفت مشــارکت پرشور را ما می خواهیم اما با نتایج مطلوب. 
واقعیت امر این اســت که مشــارکت حداقلی در دهان عزیزان 

اصولگرا مزه کرده و مشارکت حداکثری را دوست ندارند.
یک فردی که الان کاره ای در مجلس است می گفت 

مشارکت ۵ درصدی هم بس است!
قطعــاً اگر اینها مشــارکت حداکثری بخواهند، 
بسیاری از موارد وجود دارد که باید جدی بگیرند 
و فضا را بازتر کنند. برای نمونه یک بنده خدایی 
که اســم نمی برم، در دانشــگاه قم با هم بحثی 
داشتیم و من گفتم انتخاباتِ خوب آن انتخاباتی 
است که مشارکت بالای ۵۰ درصد داشته باشد، 
ما تا امروز می گفتیم شما را به خون شهدا قسم، 

به آیات قرآن کریم قســم، واجب الهی و تکلیف شــرعی است، 
وظیفه انقلابی اســت که در انتخابات شــرکت کنید، لذا تاکید 
می کردیم که مردم باید و حتماً به پای صندوق بیایید، در همان 
جلسه گفتم مشروعیت انتخابات ما به مشارکت بالای ۵۰ درصد 
وصل است، اما آن فرد در پاسخ به صحبت های من گفت نه! لازم 
نیست، مشارکت ۳۰ درصد هم باشد، کافی است. مگر دنیا چه 
می کند؟ من می گفتم در کشورهای دیگر حزب دارند، 
سیســتم آنجا فرق می کند. خلاصه او می گفت ۳۰ 

درصد کافی است.
وقتــی که بیرون آمدیم، گفت آقــای کواکبیان من 
پیش دانشجوها گفتم ۳۰ درصد، مشارکت ۵ درصد 
باشد هم بس است! ما خیلی بیشتر نمی خواهیم. آن 
دوســتی که این حرف ها را در مورد میزان مشارکت 
در انتخابات می گفــت در مجلس فعلی یک کاره ای 

است.
شاگردان مصباح یزدی گفتند دیدگاه او با 

دیدگاه امام و رهبری جور درنمی آید
منظور بنده این اســت که اینها اعتقادی به مشارکت حداکثری 
ندارند و اصل تفکر هم مربوط به مرحوم مصباح یزدی است. در 
ایــن مورد نکته ای دارم، من در دانشــگاه علامه طباطبایی یک 
کرسی ترویجی برای نقد نظریات مرحوم مصباح یزدی گذاشته 
بودم که دو نفر از شــاگردانش به آنجــا آمدند و تعبیر آنها این 
بود که دیدگاه مرحوم مصباح یزدی با رویکرد و دیدگاه امامین 

انقلاب جور درنمی آید. یعنی حتی شاگردشان گفت که دیدگاه 
آیت الله مصباح با دیدگاه رهبری هم جور درنمی آید.

در تفکر مرحوم مصباح یزدی، باور به مشارکت 
حداکثری و رأی مردم وجود ندارد

در آن کرســی من کُدی دادم مبنی بر اینکــه رهبری ابتدای 
سال ۸۹ در آســتان قدس رضوی که صحبت می کردند گفتند 
ما در جمهوری اســلامی علاوه بر مشــروعیت الهی، مشروعیت 
مردمی هم داریم اما این لفظ مشروعیت مردمی را اصلًا مصباح 
یزدی قبول ندارند. لذا من معتقد هســتم که واقعاً تفکر مربوط 
بــه مرحوم مصباح یزدی به مشــارکت حداکثری، رأی مردم و 
مشــروعیت افزایی مشــارکت در انتخابات باور ندارد، بنابراین 
خودش را در لایه های مختلف اعم از دولت، مجلس و نهادهای 

مختلف نشان می دهد.
لذا خیلی برای آنها اهمیت ندارد که مشــارکت گسترده باشد و 
می گویند ما با همان مشارکت حداقلی هم می توانیم مجلس را 
داشته باشیم اما غافل از این نکته هستند که اگر با این رویکرد 
جلو برویم، چنین نگرانی وجود دارد که دیگر نه از تاک نشــان 

ماند و نه از تاک نشان، لذا این خطر اصلی است.
نفوذ تفکر مصباح در دولت و صداوسیما

قبول دارید کــه این تفکری که به مشــارکت اهمیت 
نمی دهد طی این ۲ ســال در ســاختار حاکمیت قدرت 
بیشتری گرفته است، یعنی حتی در دولت، مجلس، صدا 

و سیما و هیئت های اجرایی هم نفوذ تفکر مرحوم مصباح 
یزدی بسیار پررنگ دیده می شود؟

در مورد هیئت های اجرایی مرتب اسم می برند و می گویند اعضای 
آن از معتمدین هستند و از طرفی فرماندار مجری قانون است. 
اما در مجموع تفکر مربوط به مرحوم مصباح یزدی هم در دولت 
و هم در صدا و ســیما وجود دارد.به عبارت دیگر تفکر اینها این 
است که چه کسی گفته که میزان رأی ملت است؟! مردم بودند 
بهتر، نبودند هم مهم نیســت! لذا اصلًا مشارکت و حضور مردم 
برای آنها اهمیتی ندارد. درباره وضعیت صدا و سیما می گویند از 
نظر میزان مخاطبان وارد خط قرمز شده، چنانچه گزارش هایی 
وجود دارد که نشان می دهد مردم خیلی صدا و سیما را مشاهده 
و پیگیری نمی کنند، این در حالی است که می توانند کاری کنند 
که این مرجعیت رسانه ای به داخل برگردد و قضیه به این صورت 
نشود که بگویند اینترنشنال اینجوری گفت، بی بی سی پرشین 

اینجوری گفت، من و تو آنجوری می گوید و غیره.
مقامات دولتی به اهمیت ندادن به نظر مردم افتخار هم می کنند

در هر صورت آن رســانه ها هم حرف های خودشــان را می زنند 
و خیلــی دغدغه داخل را ندارند. در مجموع ما باید بپذیریم که 
مشارکت حداکثری نه تنها تداوم آرمان های انقلاب را به همراه 
دارد بلکه منجر به تضمین تقویت پایه های نظام می شود. البته 
در این میان برخی خودشیرینی هم می کنند به این ترتیب که 
به مقامات مافــوق گزارش می دهند و برای مثال می گویند این 
کار و آن کار را کردیم و کاری هم به نظر مردم نداشتیم، به نظر 

می رســد خوششان می آید که در گزارش های رسمی مربوط به 
پروژه های اجرایی و در طرح ها می گویند ما این کارها را کردیم 
ولــی اصلًا برای ما مهم نبود که مردم چگونه فکر می کنند، این 

واقعاً بسیار عجیب است.
یعنی در دولت هنگام اجرای پروژه و یا طرح می گویند به 

نظر مردم اهمیت نمی دهند؟
بلــه، جریان در دولت به این ترتیب اســت که برای نمونه مقام 
مسئول وقتی به مقام مافوق گزارش می دهد به صورتی که انگار 
اقدام بســیار خوبی از وی سر زده، می گوید ما آن پروژه را اجرا 

کردیم و اصلًا توجه نداشتیم که مردم چه می گویند.
بعید می دانم اصلاح طلبان به لیست برسند

آقــای کواکبیان! جبهه اصلاحــات در واکنش به قضیه 
پیش ثبت نام یک بیانیه داد که برآیندش این بود که این 
جبهه نمی خواهد به انتخابات ورود پیدا کند اما در صورتی 
که نتایج احراز صلاحیت ها توسط شورای نگهبان اعلام 
شــود، آیا این امکان وجود دارد که حزب مردم سالاری 
برای انتخابات مجلس دوازدهم لیســتی ارائه دهد؟ چه 
مستقل چه اشتراکی؟ و اگر این کار را انجام دهید تا چه 

اندازه با مشی جبهه اصلاحات در تضاد خواهدبود؟
من بعید می دانم که ما اصلاح طلبان به لیســت برســیم. آمار 
دادم و گفتــم کــه در حال حاضــر حــدود ۲۷-۲۶ نفر تایید 
شــده اند، إن شاءالله اگر تعداد تایید صلاحیت شدگان مورد نظر 

اصلاح طلبان به ۱۰۰ نفر رسید، می نشینیم و فکر می کنیم.
البته این را هم گفتیــم در صورتی که نیروهای ما در بعضی از 
حوزه های انتخابیه از سدها گذشته باشند و رأی آوری هم داشته 
باشــند، از آنها حمایت می کنیم اما نه به صورت لیســت بلکه 
به این صورت که به دوســتان خودمان می گوییم برای مثال در 
فلان شهر فلان آقا خوب است که رأی بیاورد چون هم فیلتر را 

گذرانده و هم رأی آوری دارد.
 مجلس را در حد یک ماشین امضا نگه داشتند، به 

مجلس برویم چه کنیم؟
در حزب مردم سالاری هم وضعیت به این شکل است که ضربه 
اول را قانــون انتخابات به ما زد و ضربه دوم را رد صلاحیت های 
هیات هــای اجرایی به ما وارد کردند. در این میان اگر افرادی به 
فکر مشارکت حداکثری و دلســوز به نظام هستند، باید فکری 
کنند. البته اعتقاد ما این اســت و چندین جا هم گفته ام که ما 
به دنبال بازنگری قانون اساسی هم هستیم، البته حدود ۷سال 
است که این بحث را مطرح می کنم. در نهایت اگر اتفاقی بیفتد 
و بــرای مثال فرمانی صادر شــود که به دنبال آن یک شــور و 
هیجان جدیدی در فضای سیاسی داشته باشیم، شاید دیدگاه ما 
تغییر کند چراکه با این مجلس و این ترکیب که مجلس را کلًا 
از رأس امور بودن ســاقط کرده و آن را در حد یک ماشین امضا 
نگه داشــتند، بر فرض هم که مــا به مجلس رفتیم، بعدش چه 

می شود؟ لذا باید فکر اساسی برای این قضیه کرد.
آقایی که الان کاره ای در مجلس است به من گفت مشارکت ۵ 
درصد باشد هم بس است! اینها اعتقادی به مشارکت حداکثری 
ندارند و اصل تفکر هم مربوط به مرحوم مصباح یزدی است. دو 
نفر از شــاگردانش حتی گفتند دیدگاه مرحوم مصباح یزدی با 

رویکرد و دیدگاه امامین انقلاب جور درنمی آید.
خاتمی نمی خواهد هیچ فعالیتی در بحث انتخابات داشته باشد

در جبهه اصلاحات ما ۳۱ حزب هستیم و تقریباً می شود گفت 
حدود ۱۸-۱۷ حزب اصلًا به دنبال انتخابات نیستند. حدود ۳-۴ 
حزب هستند که اسم شــان را صندوق محور می گذارند. حدود 

۸-۷ حزب که شامل ما هم می شود، مقتضی محور هستیم.
ما می گوییم اگر در انتخابات کاندیدا داشــتیم، فعال می شویم 
اگر نداشتیم که نمی شود برویم کاندیدا قرض کنیم. 
لذا فکر می کنم اکثریت احزاب وابســته به جبهه 
اصلاحات نســبت به اینکه بخواهند حتی لیستی 

بدهند، خوشبین نیستند.
اینکه می گوییــد کاندید قرضی نمی گیرید، 

پس احتمال ائتلاف ضعیف می شود؟
بله، البته حســن روحانی و علــی لاریجانی دارند، 
یک حرکت هایی می کنند که من فکر می کنم این 
افراد می خواهند در وادی کسانی که اصلاح طلب نیستند، لیست 
ببندند، اما دقیق خبر ندارم. با ما نشســتی نداشتند اما منظورم 
این است که این دو نفر نیروهایی را دارند، برای مثال من شنیدم 

نوبخت ثبت نام کرده است.
شاید نیروهایی به این صورت هم داشته باشند که از این طریق 
بخواهند لیســت بدهند. البته هدف آنها مجلس نیســت بلکه 
می گویند مجلسی باشــد که شاید برای کارهای بعدی مناسب 
باشد. إن شاءالله با لیست شان محشور باشند و عندالله هم مأجور 

باشند. لذا اصلاح طلبان خیلی دخالتی در این مسائل ندارند.
 اخیــراً گزارشــی در رســانه ها در رابطه بــا برنامه 
ریاســت جمهوری اصلاح طلبان مطرح شد، ممکن است 
شــما هم برنامه ای برای انتخابات ۱۴۰۴ داشته باشید و 
دلیل عدم ورودتان به انتخابات مجلس برنامه ریزی برای 

آن انتخابات باشد؟
من در آخرین انتخابات ریاســت جمهوری، یعنی انتخابات قبلی 

کاندید جبهه اصلاحات بودم.
اتفاقا بر مبنای ابلاغیه شورای نگهبان که شامل دو دستورالعمل 
مربوط به شــورا و وزارت کشور بود، واجد شرایط شناخته شده 
بــودم اما از امثال زاکانی درآمــد و ما درنیامدیم. بنابراین بحث 
این است که انتخابات ریاســت جمهوری حتماً در برنامه حزب 
مردم سالاری هســت و حتماً پیگیری خواهیم کرد، از قبل هم 
بحث داشتیم اما الان یک مقدار زود است که بخواهیم وارد این 

بحث ها بشویم، برویم جلو ببینیم چه می شود.

دبیرکل حزب »مردم سالاری« در کافه خبر خبرگزاری خبر آنلاین:

پیروان تفکر مرحوم مصباح یزدی  باور به مشارکت حداکثری و مشروعیت رای مردم ندارند

فکر می کنم آقای خاتمی اصلًا نمی خواهد هیچ فعالیتی در بحث انتخابات 
داشــته باشد. چند جلسه هم بعضی از دوســتان با او داشتند، نقل قول 

می کنند که ایشان خیلی نمی خواهد فعال باشد و دلایل خودش را دارد

ما می گوییم اگر در انتخابات کاندیدا داشتیم، فعال می شویم اگر نداشتیم 
که نمی شــود برویم کاندیدا قرض کنیم. لذا فکر می کنم، اکثریت احزاب 
وابسته به جبهه اصلاحات نسبت به اینکه بخواهند حتی لیستی بدهند، 

خوش بین نیستند

بنده تعبیری را از دوستان اصول گرا در خانه احزاب شنیدم که جالب بود. 
قضیه به این ترتیب بود که گفتم مقام معظم رهبری هم با شورای نگهبان 
دیدار داشتند و تاکید کردند که مشارکت پرشوری باید باشد، آن فرد در 
پاسخ گفت بله ایشان فرمودند ولی ما هم باید توجه داشته باشیم مشارکت 

پرشور با نتایج مطلوب!


